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De Commissie voor Economie, Werk, Sociale Economie, Wetenschap en Innovatie 

behandelde op 5 mei 2022 de conceptnota voor nieuwe regelgeving van Andries 

Gryffroy, Maaike De Vreese, Rita Moors, Axel Ronse, Annick De Ridder en Allessia 

Claes over een efficiënte opschaling naar een slimme regio Vlaanderen. 

 

Na de toelichting en bespreking van de conceptnota werd op 30 juni 2022 in de 

commissie een hoorzitting gehouden over de conceptnota. Daarover werd verslag 

uitgebracht in Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 887/2. 

1. Toelichting 

Andries Gryffroy licht de conceptnota toe. Hij verwijst naar de werkzaamheden in 

de vorige regeerperiode. Er werd een conceptnota betreffende slimme steden en 

gemeenten in Vlaanderen besproken (Parl.St. Vl.Parl. 2017-18, nr. 1561/1), die 

geleid heeft tot de resolutie van 24 april 2019 betreffende de uitbouw van ‘Slim 

Vlaanderen’ (Parl.St. Vl.Parl. 2018-19, nr. 1914/3).  

 

Enkele aanbevelingen daarvan werden in het Vlaamse regeerakkoord 2019-2024 

(Parl.St. Vl.Parl. 2019-20, nr. 31/1) opgenomen:  

− “De Vlaamse overheid bouwt onze regio verder uit tot een Europese koploper 

op vlak van Slimme Regio’s.” 

− “De Vlaamse overheid brengt daarbij steden en gemeenten met gelijkaardige 

uitdagingen samen en zorgt ervoor dat slimme toepassingen maximaal ge-

meenschappelijk kunnen geïmplementeerd worden, aan gelijkaardige voor-

waarden.” 

 

Er was op 17 juli 2020 ook een mededeling van de Vlaamse Regering over de 

uitbouw van Slimme Regio Vlaanderen, die volgde op een studie van KPMG. 

 

Probleemstelling 

 

Heel wat lokale besturen experimenteren met smartcitytoepassingen en kunnen 

daarvoor een beroep doen op subsidies, maar er wordt nog te versnipperd gewerkt. 

 

Er is een gebrek aan kennisdeling tussen de verschillende projecten, onder meer 

omdat er onvoldoende datamonitoring op een gestandaardiseerde manier gebeurt. 

 

Er wordt gewerkt op verschillende snelheden. De ene gemeente gaat sneller voor-

uit dan de andere en dat is soms afhankelijk van het bestuur. 

 

Een andere vaststelling is dat er geen eenduidige definitie van een smart city is. 

Dat blijkt ook uit de verschillende oproepen van de Vlaamse overheid waarop ste-

den en gemeenten konden intekenen. Daarom hebben de indieners van de con-

ceptnota de meest gangbare definitie gebruikt: een smart city is een stad die volop 

gebruikmaakt van beschikbare data en technologieën om zo de levenskwaliteit van 

de inwoners te verbeteren. Die definitie raakt aan verschillende aspecten. Zo zijn 

data niet altijd beschikbaar en voldoen ze niet altijd aan de normen. Ze gaat ook 

over de toepassing van technologieën die beschikbaar zijn op de markt en dat 

kunnen de meest uiteenlopende toepassingen zijn, bijvoorbeeld gebruikmaken van 

een aanwezigheidsdetectie voor openbare verlichting. 

 

Vuurtorenmodel 

 

Met de conceptnota willen de indieners de versnippering tegengaan, dubbel werk 

vermijden en zorgen voor een efficiënte informatiedoorstroming.  

 

De indieners pleiten voor het implementeren van het Nederlandse vuurtorenmodel. 
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In dat model wordt een uitgekozen stad het speerpunt voor één bepaald beleids-

domein, bijvoorbeeld slimme mobiliteit, slimme energie of slim afvalbeleid. Die 

speerpunten worden toegewezen op basis van projectoproepen, waarna de stad in 

kwestie ook financiering van de hogere overheid krijgt. De middelen kunnen dan 

worden geconcentreerd op één bepaald project. Na de implementatie moet elk 

speerpunt de geleerde lessen en gehanteerde methodes delen met de andere ste-

den en gemeenten die in het netwerk zijn betrokken. 

 

De indieners vinden dat een goed model omdat het de uitwisseling van ervaringen 

met andere regio’s mogelijk maakt. Die uitwisseling kan grensoverschrijdend zijn. 

De regio Kempen kan bijvoorbeeld samenwerken met een Nederlandse regio en 

Limburg met Duitse gemeenten. Er zijn mogelijkheden genoeg. 

 

Om een aantal toepassingen te kunnen uittesten, zou het nuttig zijn dat de vuur-

torensteden als regelluwe zones worden erkend. Eventueel kan daarna de regel-

geving worden aangepast. 

 

Conclusie 

 

Heel wat lokale besturen experimenteren met smartcitytoepassingen maar er 

wordt nog te veel versnipperd en op een eiland gewerkt. De middelen en kennis 

moeten doelmatiger en efficiënter worden ingezet. Het vuurtorenmodel kan als 

motor dienen om slimme oplossingen sneller te implementeren en op te schalen.  

 

De indieners stellen voor een hoorzitting te organiseren over deze conceptnota 

waarbij goede praktijken uit binnen- en buitenland kunnen worden toegelicht. 

2. Bespreking 

Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

 

Maurits Vande Reyde is schepen van Smart City in Diest en kan de conclusies in 

de conceptnota volledig beamen. Er zijn subsidies en oproepen, zoals de oproep 

‘City of Things’ van het Agentschap Innoveren en Ondernemen (VLAIO). Maar de 

versnippering tussen lokale besturen blijft groot. In het kader van City of Things 

werden projecten over slimme mobiliteit ingediend. Bij slimme mobiliteit kan het 

bijvoorbeeld gaan over het verminderen van het aantal bestelwagens dat rondrijdt 

in een stad, om verkeerscongestie te vermijden. Lokale handelaars kunnen daarbij 

worden betrokken en op die manier gemakkelijker aan e-commerce doen. Enkele 

grote steden hebben die projecten binnengehaald, waaronder Leuven. Dat is op 

zich geen probleem en past in het vuurtorenmodel. Ondanks de inspanningen van 

Leuven blijft het moeilijk voor kleine steden om van bij de aanvang van het project 

te worden betrokken en er lessen uit te trekken. Zo zijn er ook projecten rond 

parkeerbeleid, milieuproblemen enzovoort. De projecten kunnen worden geïmple-

menteerd in kleinere steden maar het gebeurt niet. 

 

Een bedenking die het lid wel heeft bij de conceptnota is dat in de bestaande op-

roepen altijd al wel staat dat de geselecteerde projecten hun kennis moeten delen 

en dat ze moeten samenwerken met stakeholders en andere geïnteresseerden. 

Maar het gebeurt in de praktijk onvoldoende. Misschien moet naar meer bindende 

bepalingen worden gezocht, waardoor het verplicht wordt om kennis te delen en 

samen te werken. Eventueel kan bijvoorbeeld Informatie Vlaanderen daarin een 

rol spelen. Er is ook een private partner, Smartville, die samenwerkt met veel lo-

kale besturen en die verschillende smartcitytoepassingen aanbiedt. In de hoorzit-

ting zou kunnen worden nagegaan hoe een dergelijk initiatief gemakkelijker te 

rijmen valt met de VLAIO-subsidies. Nu dreigt een tweedeling tussen grote steden 

die meer mogelijkheden hebben en kleinere steden en gemeenten die een beroep 

moeten doen op Smartville, aldus Maurits Vande Reyde. 
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Tussenkomst van Caroline Gennez 

 

Caroline Gennez stelt dat het in het kader van Slimme Regio Vlaanderen evident is 

om naar een netwerk van slimme steden te gaan. Een aangepast ecosysteem 

waarin lokale besturen de spil zijn en Smart Flanders coördineert is de logica zelve.  

Het lid staat achter de doelstellingen en de basisvereisten voor smart cities die in 

de conceptnota worden opgelijst: netwerking maar ook voldoende financiering en 

voldoende participatie en kennisdeling met alle stakeholders, overeenkomstig het 

model van de ‘quadruple helix’. De voorstellen in de conceptnota zijn zinvol maar 

misschien soms nog wat vaag. Een hoorzitting kan ze verder helpen verduidelijken.  

 

Caroline Gennez gaat nog in op enkele aandachtspunten van haar fractie. Die staat 

uiteraard achter het principe van disseminatie van ervaringen. De indieners van de 

conceptnota willen enkele koplopersteden een meer coördinerende rol geven maar 

dat mogen ook geen eilanden zijn. Vuurtorensteden kunnen regionaal worden ge-

spreid, maar de overheid moet waakzaam blijven dat een bepaalde stad niet te 

veel middelen en kennis naar zich toe trekt zonder die te verspreiden. 

 

Wat betreft de regelluwe zones is het evident dat regelgeving die innovatie belem-

mert kritisch wordt bekeken. Innovatie moet de spil blijven van economische ont-

wikkeling en productiviteitswinsten. Maar de ethische aspecten, zoals het be-

schermen van persoonlijke levenssfeer bij het verspreiden van gegevens, blijven 

belangrijk. Die aspecten blijven wat onderbelicht in de conceptnota. 

 

Wat betreft de architectuur van het model staat in de conceptnota dat de overheid 

de doelstellingen bepaalt maar zelf geen technologiekeuzes maakt. Caroline 

Gennez merkt op dat Smart Flanders sinds 2017 een ondersteuningsmodel is voor 

de digitale transitie van de lokale overheden maar ook de bakens daarvan uitzet. 

Vooruit vindt het wenselijk dat er voldoende coördinatie is en dat een overheid 

mee kan sturen en mee het kader kan bepalen bij het nastreven van een missie-

gedreven economische ontwikkeling. Technologiebedrijven kunnen opdrachten van 

de overheid krijgen voor het zoeken naar oplossingen voor grote maatschappelijke 

uitdagingen. De rol van de overheid als stakeholder is ook belangrijk bij het finan-

cieren van onderzoek, ook als daar risico’s mee gepaard gaan. De Vlaamse over-

heid neemt daarin al een grote verantwoordelijkheid op. De overheid en de 

strategische onderzoekscentra moeten een cruciale rol blijven spelen, niet alleen 

wat regelgeving betreft maar ook bij het bepalen van doelstellingen. 

 

Tussenkomsten van Stijn De Roo en Robrecht Bothuyne 

 

Stijn De Roo zegt dat de cd&v-fractie de vraag naar een hoorzitting steunt. Het 

delen van de kennis en het gebruik van de projecten voor slimme toepassingen is 

nodig. Maar het is ook nodig om de resultaten te delen van de projecten die niet 

slagen. Het lid verwijst naar een project waarbij camera’s op vuilniswagens werden 

geplaatst om de kwaliteit van fietspaden te meten. Het resultaat voldeed niet, maar 

het bleek wel een interessante tool om zwerfvuil te detecteren. Ook de negatieve 

ervaringen moeten met andere regio’s worden gedeeld. 

 

Het klopt dat de projectoproepen nu al worden geschreven vanuit het model dat 

kennis moet worden gevaloriseerd. Maar zoals al werd aangehaald, kan dat nog 

beter. Er is heel veel kennis en die groeit aan. Het blijft een uitdaging om die te 

delen. Een vraag van de fractie is dan hoe het vuurtorenmodel in de praktijk werkt. 

Grotere steden zullen willen excelleren in allerlei domeinen. Ze moeten dan een 

regisseursrol opnemen en zeer veel tijd steken in het opvolgen van projecten en 

de valorisatie van de resultaten. Neemt dat dan geen kracht weg van het innovatief 

potentieel van die steden? 
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De rol en de thematische afbakening van de vuurtorens moeten ervoor zorgen dat 

thema’s ook van elkaar kunnen leren en dat er verbanden kunnen worden gelegd. 

De aanpak is soms gelijklopend maar de methode om data te verzamelen kan 

verschillend zijn. 

 

Robrecht Bothuyne sluit zich daarbij aan. Er kunnen vragen worden gesteld over 

hoe het vuurtorenmodel precies moet werken om geen eilanden te creëren en hoe 

er effectief op samenwerking kan worden ingezet. In de VLAIO-oproepen krijgt het 

idee van clustering al vorm en op die manier zijn er al meer garanties voor ken-

nisdeling.  

 

Er moet volgens het lid ook worden opgelet met het koppelen van het vuurtoren-

model aan regelluwe zones. Het kan niet de bedoeling zijn om voor het oplossen 

van elk probleem regelluwe zones te creëren. De vraag is welke concrete proble-

men met een regelluwe zone kunnen worden opgelost. Misschien is het beter dat 

er op basis van projecten voorstellen komen voor de aanpassing van regelgeving, 

waardoor de aanpassing voor iedereen nuttig kan zijn en niet enkel in een bepaalde 

zone. Het is verder natuurlijk zo dat regels doorgaans een maatschappelijk doel 

dienen dat waardevol kan zijn. 

 

Reactie van Andries Gryffroy 

 

Andries Gryffroy dankt de leden voor hun steun en voor hun terechte vragen en 

opmerkingen. Het gaat om een conceptnota en die bevat vragen die moeten wor-

den uitgeklaard. De nota bevat ook voorstellen voor oplossingen. Maar uit de hoor-

zitting kan misschien blijken dat bepaalde oplossingen niet de goede zijn. Het zou 

bijvoorbeeld kunnen dat regelluwe zones niet nodig zijn. Er mogen inderdaad geen 

eilanden ontstaan en er moeten verbanden worden gelegd. Een terechte vraag is 

van welke datamonitoring wordt vertrokken en of die kan worden gestandaardi-

seerd.  

 

Het antwoord op parlementaire vragen over dit onderwerp is vaak dat de Vlaamse 

overheid achteraf wil bekijken wat er kan worden geclusterd. Het Nederlandse mo-

del doet het omgekeerde, de clustering gebeurt al van bij de oproep. Dat vuurto-

renmodel kan als voorbeeld worden bestudeerd. 

 

Hoorzitting 

 

Op 30 juni 2022 werd in de commissie een hoorzitting gehouden over de concept-

nota. Daarover werd verslag uitgebracht in Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 887/2. 
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